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Pełny zapis przebiegu posiedzenia

Komisji Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki (nr 47)
24 lutego 2021 r.
Komisja Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki, obradująca pod przewodnictwem 
posłów: Jakuba Rutnickiego (KO) oraz Tadeusza Tomaszewskiego (Lewica), 
zastępców przewodniczącego Komisji, rozpatrzyła:

– informację Ministra Spraw Wewnętrznych i Administracji na temat wdraża-
nia Rządowego Funduszu Inwestycji Lokalnych.

W posiedzeniu udział wzięli: Paweł Szefernaker sekretarz stanu w Ministerstwie Spraw Wewnętrz-
nych i Administracji wraz ze współpracownikami, Marek Wójcik przedstawiciel Związku Miast Pol-
skich wraz ze współpracownikiem, Bartłomiej Zydel ekspert Związku Powiatów Polskich.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Krzysztof Majer, Mariusz Pawełczyk – 
z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych.

Przewodniczący poseł Jakub Rutnicki (KO):
Dzień dobry. Witam serdecznie. Otwieram posiedzenie Komisji Kultury Fizycznej, Sportu 
i Turystyki. Witam państwa posłów oraz zaproszonych gości. Witam pana ministra Pawła 
Szefernakera z Ministerstwa Spraw Wewnętrznych i Administracji oraz pana zastępcę 
dyrektora Departamentu Administracji Publicznej w Ministerstwie Spraw Wewnętrz-
nych  i Administracji,  pana  Szymona Wróbla. Witam uczestniczącego w posiedzeniu 
zdalnie Marka Wójcika ze Związku Miast Polskich i pana Bartłomieja Zydla, eksperta 
Związku Powiatów Polskich i pana Grzegorza Kubańskiego ze Związku Miast Polskich.
Informuję, że dzisiejsze posiedzenie zostało zwołane przez marszałek Sejmu na pod-

stawie art. 198j ust. 2 regulaminu Sejmu i prowadzone będzie z wykorzystaniem środków 
komunikacji elektronicznej umożliwiających porozumiewanie się na odległość. Posłom 
uczestniczącym zdalnie przypominam, że przed posiedzeniem otrzymaliście państwo 
instrukcje w sprawie zgłaszania się do dyskusji i zabierania głosu w trakcie posiedzenia. 
Jednocześnie informuję, że posłowie członkowie Komisji obecni na sali obrad Komisji 
głosują przy użyciu urządzenia do głosowania za pomocą legitymacji poselskiej. Wówczas 
nie używają tabletów i nie logują się do systemu komunikacji elektronicznej. 
W celu  stwierdzenia  kworum przeprowadzone  zostanie  teraz  głosowanie. Proszę 

posłów obecnych na sali o zagłosowanie za pomocą legitymacji, a uczestniczących zdal-
nie o zalogowanie się do aplikacji i w głosowaniu naciśnięcie przycisku w celu potwier-
dzenia obecności na posiedzeniu Komisji.
Bardzo proszę, przystępujemy do głosowania. Bardzo proszę wszystkie panie i panów 

posłów o zagłosowanie. Stwierdzam kworum.
Możemy przejść  do porządku  dziennego  posiedzenia.  Jest  to informacja ministra 

spraw wewnętrznych i administracji na temat wdrażania Rządowego Funduszu Inwe-
stycji Lokalnych. Przechodzimy do rozpatrzenia porządku dziennego. Proszę przedsta-
wiciela ministra spraw wewnętrznych i administracji o krótkie przedstawienie infor-
macji w rozpatrywanym zakresie. Panie ministrze, jeśli pan nas słyszy, bardzo proszę 
o zabranie głosu.

Sekretarz stanu w Ministerstwie Spraw Wewnętrznych i Administracji Paweł Szefer-
naker:

Witam państwa bardzo serdecznie.

Przewodniczący poseł Jakub Rutnicki (KO):
Witamy, panie ministrze. Bardzo proszę o zabranie głosu.
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Sekretarz stanu w MSWiA Paweł Szefernaker:
Szanowni państwo, skontaktowałem się z panem przewodniczącym, aby zadośćuczy-
nić państwa prośbie dotyczącej informacji na temat wdrażania Rządowego Funduszu 
Inwestycji Lokalnych. Dotyczy to zakresu wsparcia gmin popegeerowskich. Szanowni 
państwo, wsparcie dla gmin popegeerowskich wchodzi w skład Rządowego Funduszu 
Inwestycji Lokalnych. Ministerstwo Spraw Wewnętrznych i Administracji jako projek-
todawca zajęło się merytorycznie częścią dotyczącą gmin, w których funkcjonowały nie-
gdyś państwowe przedsiębiorstwa gospodarki rolnej. W tym zakresie pragnę przedstawić 
państwu następującą informację. 
W związku z tym, że mamy pewne opóźnienie, również w Sejmie na sali plenarnej, 

pominę kwestię idei tego programu. Wiadomo, że w sytuacji, w której rząd wspiera pro-
gramami inwestycje  lokalne, teren, na którym brakowało przez  lata tych inwestycji, 
powinien być w sposób szczególny wsparty. Stąd idea, aby te miejsca, gdzie przez lata 
brakowało  inwestycji,  gdzie  brakowało  środków własnych  na inwestycje,  otrzymały 
dodatkowe 250 mln zł. Chodzi o byłe tereny popegeerowskie. 
W dniu 30 grudnia pan premier Mateusz Morawiecki ogłosił nabór wniosków o wspar-

cie dla gmin popegeerowskich. Trwał on od 4 stycznia i zakończył się 12 lutego. Gminy 
miały 40 dni na złożenie wniosków do właściwego wojewody, za pośrednictwem Krajo-
wego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa, który stwierdzał, czy dana gmina jest gminą pope-
geerowską, czy nie.
Wymogi stawiane wnioskodawcom są wskazane w uchwale Rady Ministrów w spra-

wie wsparcia na realizację działań inwestycyjnych przez jednostki samorządu terytorial-
nego. W przypadku wątpliwości interpretacyjnych resort na bieżąco udzielał wyjaśnień 
gminom, zainteresowanym obywatelom, jednostkom, gminom i podmiotom. Tych pytań 
było bardzo dużo. Chciałem podziękować naszym pracownikom Departamentu Admini-
stracji Publicznej, ponieważ napłynęło kilkaset pytań, na które odpowiedzieliśmy.
Szanowni państwo, przechodząc do konkretów, jak to jest realizowane, przede wszyst-

kim wnioski te dotarły już do wojewodów i wojewodowie obecnie je oceniają. Wstępna 
ocena tych wniosków jest realizowana przez wojewodów. Przede wszystkim jest to pro-
gram misyjny, który ma za zadanie wsparcie regionów, które przez lata tych inwestycji 
nie miały, jak i terenów, które nie miały wkładu własnego na inwestycje. Zapaść po likwi-
dacji PGR-ów spowodowała również brak inwestycji. 
Przede  wszystkim  z tej  perspektywy,  jak  i perspektywy  dochodu  na mieszkańca 

wnioski gmin będą opiniowane. Chodzi o to,  aby  te  środki  trafiły  tam, gdzie  są naj-
bardziej potrzebne. Potrzeby są wielkie i można to zobaczyć, jeśli spojrzymy na liczby, 
które napłynęły z urzędów wojewódzkich. Proszę państwa, gminy złożyły łącznie ponad 
3600 wniosków na kwotę lekko ponad 5 mld zł. Pokazuje to, jak ogromne są potrzeby 
inwestycyjne na terenach popegeerowskich. Na chwilę obecną nie dysponujemy jeszcze 
informacjami o zakresie rzeczowym tych wniosków. Nabór wniosków zostanie rozstrzy-
gnięty tak szybko,  jak będzie to możliwe. W tym tygodniu trwa ocena tych wniosków 
przez wojewodów. Po rozstrzygnięciu Komisji środki finansowe trafią do gmin.
Proszę państwa, chciałem zapewnić, że powstanie raport MSWiA. Przede wszystkim 

to raport dla rządu, dla pana premiera, który pokaże, jakie są największe potrzeby inwe-
stycyjne na terenach popegeerowskich. Ten raport pozwoli nam ocenić w perspektywie 
najbliższych lat te potrzeby na terenach popegeerowskich. Ten raport opisze najczęściej 
wskazywane przez gminy inwestycje i jakie są najbardziej pożądane na tych terenach, 
aby polityka rządu wobec terenów popegeerowskich w najbliższych latach mogła być 
oparta na tym raporcie i na wnioskach, jakie napłynęły do nas z samorządów. Pokazuje 
to także,  jak wielka  jest potrzeba kontynuacji  tego programu,  jeśli  będą możliwości 
finansowe.
Proszę państwa, jestem przekonany, że w wielu miejscach to będą inwestycje, na które 

mieszkańcy czekali od lat. Cieszę się, że ten program został sformułowany w ten sposób 
i funkcjonuje. Jest dodatkiem w ramach Rządowego Funduszu Inwestycji Lokalnych, 
sprofilowanym na gminy popegeerowskie. 
Jestem do państwa dyspozycji  i postaram się odpowiedzieć na każde pytanie,  jeśli 

tylko  będę miał  taką możliwość. Myślę,  że w ciągu  najbliższych  2  tygodni  wnioski 
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od wojewodów trafią do komisji przy prezesie Rady Ministrów i w ciągu kilku tygodni te 
decyzje będą ogłoszone, aby można było je jak najszybciej zrealizować. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Tadeusz Tomaszewski (Lewica):
Dziękuję uprzejmie panu ministrowi. 
Szanowni  państwo,  otwieram  dyskusję  i proszę  o pytania  związane  z informacją 

przedstawioną przez pana ministra. Jeśli można, to bardzo istotny program, wyrównu-
jący szanse w gminach popegeerowskich. Te szanse w obszarze tworzenia pewnej wspól-
noty, wokół ogródka jordanowskiego, boiska, wiaty integracyjnej, gdzie toczy się życie 
mieszkańców wsi. Bardzo często w tym środowisku ta grupa pozbawiona była inwestycji 
w infrastrukturę społeczną. W związku z tym ten program zapewne będzie uzupełnie-
niem innych programów rządowych, które były finansowane głównie przez samorządy 
oraz Ministerstwo Sportu z Funduszu Rozwoju Kultury Fizycznej. 
Przed chwilą przyszedłem, bo było głosowanie na sali sejmowej, więc mogę zadać 

pytanie,  na które  pan  minister  już  udzielił  odpowiedzi,  za co z góry  przepraszam. 
Czy pan minister ma na dzień dzisiejszy informację, ile wniosków wpłynęło w obszarze 
infrastruktury sportowej i integracyjnej, jeśli chodzi o zgłoszenia złożone przez samo-
rządy do wojewodów i na jaką kwotę? To będzie dla nas ważna informacja, czy programy 
obecnie realizowane przez Ministerstwo Sportu, głównie za pośrednictwem Funduszu 
Rozwoju Kultury Fizycznej nie należałoby rozszerzyć o tę miniinfrastrukturę sportową, 
również w tym środowisku wiejskim, popegeerowskim, w celu wyrównywania  szans 
dostępu zarówno mieszkańców, seniorów, dzieci jak i młodzieży do wspólnej aktywności 
obywatelskiej i sportowej? 

Sekretarz stanu w MSWiA Paweł Szefernaker:
Mówiłem, że niestety na chwilę obecną – bo wnioski dopiero wpłynęły do wojewodów – 
nie dysponuję informacjami o zakresie rzeczowym złożonych wniosków i na jaką kwotę 
konkretne inicjatywy są złożone. Stworzymy taki raport potrzeb na tych terenach i bar-
dzo chętnie, jeśli będzie mi dane, przedstawię na posiedzeniu Komisji Kultury Fizycznej, 
Sportu i Turystyki. 

Przewodniczący poseł Tadeusz Tomaszewski (Lewica):
Dziękuję, panie ministrze. Będziemy wdzięczni za przesłanie tego raportu do Komisji. 
W ramach prac prezydium zdecyduje, czy ponownie się spotkamy, czy ten raport będzie 
wystarczającym kompendium, aby później wnioskować do ministra sportu o zwrócenie 
uwagi na zapotrzebowanie zgłaszane przez samorządy dotyczące środowiska popege-
erowskiego. 

Sekretarz stanu w MSWiA Paweł Szefernaker:
Dobrze, oczywiście tak będzie. Na podstawie tych zapytań, które wpłynęły przez ostat-
nie 1,5 miesiąca do Kancelarii Prezesa Rady Ministrów  i MSWiA, mogę powiedzieć, 
że na pewno takie potrzeby związane z infrastrukturą sportową na tych terenach są bar-
dzo duże. Wiemy, że kwestia boisk, tego typu miejsc, które mogłyby integrować lokalną 
społeczność, była przedmiotem wielu zapytań do MSWiA. Tak jak powiedziałem, przed-
stawię raport w tej sprawie, gdy będziemy mieli już te wnioski, które spłynęły do woje-
wodów.

Przewodniczący poseł Tadeusz Tomaszewski (Lewica):
Mam  dodatkowe  pytanie:  Czy  jest  ogólna  informacja,  ile  tych  wniosków  wpłynęło 
do wojewodów i na jaką kwotę?

Sekretarz stanu w MSWiA Paweł Szefernaker:
Tak. Mówiłem o tym, ale powtórzę. To pokazuje ogrom potrzeb inwestycyjnych na tere-
nach popegeerowskich. To było 3614 wniosków na kwotę 5,2 mld zł. To pokazuje,  jak 
wielkie są potrzeby i jak wielka jest potrzeba realizacji takiego programu inwestycyj-
nego, którego przez lata na taką skalę brakowało. Myślę, że ten program,  jeśli tylko 
będą takie możliwości finansowe, powinien być realizowany dalej. Tak jak powiedzia-
łem, liczba wniosków i kwota, na jaką wpłynęły, jest ogromna. Przygotujemy ten raport 
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i z niego będzie wynikało, jakie są największe potrzeby i jak należałoby zmodyfikować 
ten program dedykowany terenom popegeerowskim w przyszłości.

Przewodniczący poseł Tadeusz Tomaszewski (Lewica):
Dziękuję. Podzielam pana opinię. Gdyby ten program również w komponencie, o którym 
dziś rozmawiamy – czyli w zakresie dostępu do infrastruktury sportowej i społecznej 
– był stałym elementem rządowego programu inwestycji  lokalnych, wówczas można 
połączyć wysiłek  społeczności  lokalnej  i samorządu  poprzez  dopisanie  do inwestycji 
i wsparcia środków z funduszu sołeckiego. W bardzo wielu miejscowościach i gminach 
on funkcjonuje i jest takim wiejskim budżetem obywatelskim, gdzie społeczność współ-
decyduje, na co przeznaczy środki. Biorąc pod uwagę to zielone światełko, jeśli chodzi 
o wsparcie rządowe, wówczas szybciej można by osiągnąć również w tym obszarze okre-
ślone cele. Dziękuję uprzejmie.
Czy ktoś z państwa lub osób uczestniczących w posiedzeniu zdalnie chciałby zabrać 

głos? Nie mamy informacji na ten temat. Wobec powyższego uprzejmie dziękuję panu 
ministrowi za przedłożoną informację. Poczekamy na raport. Wyczerpaliśmy porządek 
dzienny.
Teraz głosowanie w sprawie kworum. Zamykam głosowanie dotyczące kworum. Pro-

szę o podanie wyników. W posiedzeniu udział wzięło 25 posłów Komisji. Wobec powyż-
szego posiedzenie jest ważne i mamy kworum.
Szanowni państwo, panie ministrze, wobec wyczerpania porządku dziennego zamy-

kam posiedzenie Komisji Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki.


